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 در راستای بررسی پرونده فوت ۶ نوزاد
 در شهرکرد انجام شد:

استقرار تیم بازرسی وزارت بهداشت
بــه دنبال بالا گرفتن اخبار و شــایعات در مورد علل 
ف.ت 6 نــوزاد در کردســتان، معــاون درمان وزارت 
بهداشت از استقرار تیم نظارتی و بازرسی برای بررسی 

این پرونده خبر داد.
به گفته دکتر ســعید کریمی ، بر اساس بررسی اولیه 
در فاصله زمانی ۳۰ شــهریور تا ۱۱ مهرماه ۱۴۰۲، از 
مجموع ۴۰ نوزاد بستری شده در بخش مراقبت های 
ویژه بیمارستان هاجر شهرکرد 6 نوزاد نارس که از نظر 
ســن حاملگی بین ۲۸ تا ۳۱ هفته و از نظر وزن بین 
۱۲۰۰ تا ۱۷۰۰ گرم بودند جان خود را از دست دادند.

وی افــزود: از این تعداد ۲ مــورد به علت عفونت و ۴ 
مورد بــه علت بیماری های زمینه ای و نارســی فوت 
شدند که البته منتظر جواب پزشکی قانونی هستیم. 
بلافاصله پس از اطلاع از افزایش آمار فوتی در نوزادان، 
اقدامــات اصلاح و جابجایی و انتقال نوزادان به بخش 

دیگر بیمارستان انجام شده است.
وی افــزود: پس از این اقدام خوشــبختانه موردی از 
 NICU فوتی نوزادان گزارش نشد. هم اکنون بخش

بیمارستان فعال است.
وی درخصوص شــایعه نشــت فاضلاب نیز گفت: در 
مورد شایعه نشت فاضلاب در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستان هاجر تا این لحظه مستندی مبنی بر نشت 

فاضلاب وجود نداشته است.
وی افــزود: به طور معمول میــزان فوت در بخش به 
طور میانگین ۱۱.۵ درصد است یعنی به ازای هر ۱۰۰ 
نوزاد بستری به طور متوسط ۱۱ مورد فوت می کنند 

که علت اصلی همان نارس بودن است.
کریمــی ادامه داد: این 6 مورد فوتی در بیمارســتان 
هاجر همه نارس بوده اند؛ اما آنچه باعث نگرانی است 
۲ مورد از این تعداد است که بر اثر عفونت فوت شده 
و تیم وزارت بهداشــت جهت بررسی همه جانبه این 

پرونده ها در این مرکز مستقر است.
کریمــی افزود: در صورت مشــاهده هرگونه قصور به 
صورت جدی برخورد می شــود و هیچگونه اغماضی 
صــورت نخواهد گرفت. تا به این لحظه قصوری یافت 
نشده اســت، منتظر جواب پزشــکی قانونی و گروه 

بازرسی وزارت بهداشت هستیم.
وی تاکیــد کرد: بخــش مراقبت های ویــژه نوزدان 
بیمارستان هاجر شهرکرد دارای پزشک فوق تخصص 
نوزادان و ۴ متخصص اســت که بصورت شبانه روزی 

در حال ارائه خدمات به بیماران هستند.

 برخورد ۵0 دستگاه خودرو 
در آزادراه کرج ـ قزوین

رئیس مرکز اطلاعات و کنتــرل ترافیک راهور فراجا 
از برخورد ۵۰ دســتگاه خودرو در چند نقطه در یک 
مســافت یک کیلومتری از آزادراه کرج ـ قزوین خبر 
داد.سرهنگ احمد شیرانی در تشریح این خبر گفت: 
بارش  باران از روز پنجشنبه در جاده ها باعث افزایش 
لغزندگی سطح مسیر شده و خطر تصادف و واژگونی ها 
افزایش یافته است. معمولاً اولین بارندگی ها در فصل 
پاییز به علت وجود ذرات ریز و اثرات روغن برجا مانده 
در سطح معابر ناشی از تردد وسایل نقلیه باعث تشدید 
لغزندگی و افزایش احتمال تصادف می گردد.وی اضافه 
کرد: متاسفانه در ساعت اولیه بامداد امروز در آزادراه 
کرج ـ قزوین محدوده جواد نیا در یک مســافت یک 
کیلومتری تعداد ۵۰ خودرو در چند نقطه متفاوت با 
یکدیگر برخورد کردند که علاوه بر خسارت های مالی، 
۴ نفر از هموطنان در این تصادف مجروح و توســط 

اورژانس به مراکز درمانی انتقال یافتند.

 قتل مردی که به زن شوهردار 
تعرض کرد

مرد جوانی که متهم اســت با همدســتی خواهر 
و شــوهرخواهرش مرتکب قتل شــده، در دومین 
جلســه دادگاه مدعی شد شــوهرخواهرش عامل 
اصلی قتل اســت.، تیر سال گذشته جسد خونین 
مردی جــوان در خیابان افســریه پیدا شــد. در 
بررســی های پلیسی مشخص شد جسد متعلق به 
مرد ۳۲ ساله ای به نام سعید است که سابقه اعتیاد 

به مواد مخدر دارد.
کارشناسان پزشــکی قانونی پس از معاینه جسد در 
گزارشــی اعــلام کردند قبل از مرگ ســعید به وی 
چندیــن مرتبه مواد مخدر تزریق و ســپس گلویش 
بریده شده است. پلیس در نخستین گام از تحقیقات 
به بررســی تماس هــای تلفنی قربانــی پرداخت و 
دریافت وی همان روز با زن جوانی به نام شــیدا قرار 
ملاقات داشــته است.با افشــای این ماجرا زن جوان 
ردیابی و بازداشــت شد او به تشــریح جزئیات قتل 
پرداخت و گفت: چند سال قبل ازدواج کردم و حالا 
صاحب یک دختر ۴ ســاله هستم. مدتی قبل همراه 
دخترم به عنوان مسافر سوار یک پژو شده بودیم اما 
راننده به نام سعید با آبمیوه مسموم بی هوشم کرد و 

آزارم داد بعد هم از من فیلم و عکس گرفت.  
من از ترسم سکوت کردم و حرفی به شوهرم نزدم تا 
اینکه چند روز بعد برادرم شــاهین به خانه مان آمد. 
چون سعید از من اخاذی می کرد از ناراحتی موضوع 
را به برادرم گفتم. بعد هم شــوهرم فهمید و تصمیم 
گرفتند با ســعید قرار ملاقات بگذارند و به او آن قدر 
مواد مخــدر تزریق کنند تا بمیرد و راز مرگش فاش 
نشــود.  شــیدا گفت: آخرین بار وقتی سعید با من 
تماس گرفت و ۱۰میلیون تومان پول خواســت با او 
قرار گذاشــتم اما برادر و شــوهرم نیز به آنجا آمدند 
و او را کشــتند.در حالی که شیدا شوهرش را عامل 
قتل مرد آزارگر معرفی کرده بود، پس از دستگیری 
متهمان و در جلســه بازجویــی گفت برادرش عامل 

اصلی قتل است.

حوادث

آغاز موج جدید بارش ها در کشور
بالاخره به نظر می  رســد فصل جدیــدی از بارش ها در 
روزهای آتی آغاز خواهد شــد کمااینکه رئیس ســازمان 
ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا از 
ورود سامانه بارشــی به کشور طی هفته آینده خبر داده 
اســت.صادق ضیائیان ، با اشاره به آخرین وضعیت جوی 
اســتان های کشور، بیان کرد: بر اســاس تحلیل آخرین 
نقشــه های پیش یابی هواشناسی )جمعه ۲۱ مهر( بارش 
پراکنده در سواحل دریای خزر، استان های زنجان، قزوین، 
تهران، قم و شــمال ســمنان ادامه خواهد داشت. شنبه 
)۲۲ مهر( در نوار شــمالی و بخش هایی از شرق کشور و 
روز یکشنبه )۲۳مهر( در شمال غرب و شمال کردستان 
بارش پراکنده پیش بینی می شود.وی افزود: روز دوشنبه 
)۲۴ مهر( با ورود سامانه بارشی به کشور در شمال غرب، 
ســواحل دریای خزر، ارتفاعات و دامنه های جنوبی البرز 
بارش پیش بینی می شود.  روز سه شنبه بارش ضمن تشدید 

در سواحل، به شمال شرق کشور نیز کشیده خواهد شد.

گسل هایی که توان زلزله 7/2 ریشتری 
را دارند

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
افزود: در کنار آن یک ســامانه مخابراتی هم وجود دارد 
که امواج زلزله یعنی موج اولیه و موج ثانویه را بررســی 
و بر اساس مقدار فاصله کانون زلزله تا شهر تهران عمل 
می کند. به عنوان نمونه اگر جایی مثل شــهر فیروزکوه 
کانون زلزله باشد شاید ۳۰ ثانیه فرصت داشته باشیم و 
در جای دیگر مثل فشم ۳ ثانیه زمان داشته باشیم، تصور 
ما این است که یک عددی بین ۱۵ تا ۱۷ ثانیه میانگین 
آن است که این زودتر از وقوع زلزله اصلی که زلزله های 
  بالای ۵/۵ ریشتر بوده که زلزله های مخربی هستند. وقتی 
یک زلزله مهــم و مخربی در تهران رخ دهد ما باید این 
آمادگی را داشته باشیم. البته این ۸ تا ۱۵ ثانیه و زیر ۲۰ 
ثانیه در مرحله اول برای هشــدار به عموم مردم نیست، 
بلکه بیشــتر کارکرد آن برای دستگاه هایی است که به 
شکل اتوماتیک ثبت می شوند.علی نصیری نیز گفت: یک 
بخشی از سامانه بر عهده ماست. امیدوارم امسال بتوانیم 
به بهره برداری برسیم. بخش نرم افزاری سامانه هم بر عهده 
ما بوده و بخشی هم دست دستگاه هاست. مثلا باید این 
را در متروها نصب کنیم کــه قطارش یا باید از حرکت 
ایستاده یا کند شود. یا مثلا ژنراتورهای برق بیمارستان ها 
باید فعال شود و این بستگی به دستگاه ها دارد که تا چه 
میزان  آماده باشند. چرا که ما در تهران گسل هایی  داریم 

که توان زلزله خیزی بالای ۷/۲ ریشتر را نیز دارند.

درهای خانه دایی جان ناپلون به روی 
مردم باز شد

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران 
با ذکــر اینکه احیای خانه های تاریخی در دســتور کار 
اســت گفت: به عنوان مثال خانه اتحادیه به دلیل عدم 
استفاده درست تبدیل به محلی متروکه شده بود اما در 
ســال های اخیر به همت ســازمان زیباسازی احیا شده 
است و بناست این محل با حضور هنرمندان تاریخ قدیم 
تهران به نمایش گذاشته شود.حسین نظری - در پایان 
تاکید کرد: شــهرداری تهران تلاش دارد سایر خانه های 
تاریخی و قدیمی تهران را برای استفاده شهروندان مرمت 
و بازسازی کند.رضا صیادی مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهر تهران نیز گفت: به مناسبت هفته تهران درهای این 
خانه قدیمی به روی مردم گشوده شد. در مجموعه خانه 
اتحادیه نمونه  کوچکی از آداب و رسوم و حتی نوع لباس 
و غذا و همچنین بازارچه تهران قدیم به نمایش گذاشته 
شد. شهروندان می توانند با حضور در این خانه تاریخی 

سفر به تهران قدیم را تجربه کنند.

»طرح ترافیک تهران« تا پایان سال تغییر 
می کند

سرپرســت معاونت حمل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهران  از تغییر  مقررات طرح ترافیک تهران تا پایان سال 
خبر داد.محســن هرمزی گفت: موضوعی که در دستور 
کار داریــم وضع مقررات جدید و تغییر در طرح موجود 
ترافیک اســت که آن را تا پایان سال عملیاتی می کنیم 
که امیدواریم با اجرایی شــدن آن، مدیریت بهتری در 
محدوده های ترافیکی شاهد باشیم.وی گفت با اشاره به 
اینکه در زمان تحویل شهرداری تهران از شورای پنجم، 
ناوگان اتوبوســرانی پایتخت کمتر از یک هزار دســتگاه 
اتوبوس شاغل داشت، تصریح کرد: این در شرایطی است 
که امروز این ناوگان، دو هزار و ۴۷ دستگاه اتوبوس شاغل 
دارد، ضمن اینکه برای تامین ســه هزار و ۴۰ دســتگاه 

اتوبوس نو نیز قرارداد منعقد کرده ایم.

 واکنش به انتشار ویدیوی 
»جولیا پطرس« توسط ضرغامی

وزیر میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی در شبکه 
ایکس بخشی از کنسرت جولیا پطرس خواننده زن معروف 
عرب را منتشر کرد، اقدامی که با واکنش یک حقوقدان 
مواجه شد.»عزت الله ضرغامی« در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »هم خوانی سرود »الحق ســلاحی« با اجرای 
هنرمندانه جولیا پطرس خواننده مسیحی لبنان، چکیده 
راهبرد مقاومت است. اول سلاح فلسطینی ها »حقانیت« 
آنان است. زراد خانه این سلاح خالی شدنی نیست! دفاع 
جانانه جولیا از سید حسن نصرالله هم در همیشه ی تاریخ 
خواهد ماند. انتشــار این توئیت همانطور که پیش بینی 
می  شــد با واکنش های   فراوان والبته متفاوتی همراه بود. 
به عنوان نمونه محســن برهانی حقوقدان در پاسخ به او 
و با توجه به مصوبه اخیر مجلس درباره حجاب نوشــت: 
»جناب آقای مهندس ضرغامی، با سلام، آیا اطلاع دارید 
اگر مصوبه حجاب و عفاف تایید و لازم الاجرا شود و شما 
همین کلیپ را بارگذاری کنید، به استناد ماده ۳۷ به جزای 
نقدی از ۳6 تا ۵۵ میلیون تومان و به تشخیص قاضی تا 
دو سال ممنوع الخروجی و ممنوعیت از فعالیت در فضای 

مجازی از شش ماه تا دو سال محکوم خواهید شد؟

هاشور

همدلی| ایــران در منطقه ای بحران خیز و 
مســتعد انواع رخدادهای طبیعی و سیاسی  
   قرار دارد. بــا توجه به اهمیــت انعکاس و 
گزارشــگری این رخدادها در رسانه  ها،  به 
دلایل متعــدد خبرنگاران، عکاســان و… 
اصولا رسانه های ایرانی کمتر امکان حضور 
در محل حــوادث و وقایع را دارند. »جلال 
خوش چهره« کارشناس رسانه معتقد است؛ 
نوع گزارشگری رسانه های ایرانی از تحولات 
منطقه به شکل واسطه ای      است. در واقع ما 
یــا در حال ترجمه اخبــار و یا کپی برداری 
از منابع خبری دیگر هســتیم. رســانه های 
ما هــم از نظر مالی و هم از لحاظ نیروهای 
توانمندی  که بتواننــد گزارش های میدانی 
در تحولات منطقــه تهیه کنند، در مضیقه 

هستند.
خــوش چهره بــا ارزیابی دربــاره عملکرد 
رسانه های داخلی در بازتاب تحولات امروز 
منطقه، به شــفقنا می    گوید: خوشــبختانه 
یا شــوربختانه نوع گزارشــگری رسانه های 
ایرانی از تحــولات منطقه مثل مذاکرات ما 
در حساس ترین مســائل چون هسته ای، 
به شکل واسطه ای      اســت. در واقع ما یا در 
حال ترجمه اخبار و یا کپی برداری از منابع 

خبری دیگر هستیم.
او ادامه می    دهد: متأسفانه به دلایل مختلف، 
رسانه های ما حضور میدانی در صحنه های 
پر رخداد و پرتحــول منطقه را ندارند. یک 
مثال خیلی ســاده در اینجا مــی    آورم، در 
حال حاضــر    در همســایگی ما  یــک زلزله 
بزرگ رخ داده اســت، آیا مــا خبرنگاری از 
رســانه های خودمان به آنجا فرســتادیم تا 
گزارش دهــد؟ در جنگ میــان حماس و 
اسرائیل آیا خبرنگاری از رسانه های داخلی 
که مستقل و بی طرف باشند در آنجا داریم 
تــا کار حرفــه ای      انجام دهــد و در صحنه 

حضور داشته باشد؟
این پیشکســوت مطبوعاتــی بیان می    کند: 
بــا توجه بــه اینکه چندیــن روز از جنگ 
حمــاس و اســرائیل می    گــذرد و روزهای 
پرتحولــی را هم در روزهای آینده شــاهد 
خواهیم بود، چه به لحــاظ تصویری و چه 
به لحاظ گزارش های مکتوب منابع ما غربی 
بوده اســت و هر آنچه آنها منتشر کردند ما 
هم بــا ملاحظات سیاســی و ایدئولوژیک، 
در رســانه های خودمان بازتاب دادیم و ما 
تولیدی به آن معنا نداشــتیم و اگر خبر و 
گزارشــی داشــتیم، اظهار نظر کارشناسان 

بوده است.
خوش چهــره با انتقاد به حضور نداشــتن 
خبرنــگاران در میــدان بحــران و حادثه 
می    گوید: مشکل ما این است که رسانه های 
ما هــم از نظر مالی و هم از لحاظ نیروهای 
توانمندی  که بتواننــد گزارش های میدانی 
تهیه کنند، در مضیقه هســتند.  تاکید من 

در حال حاضــر    بر روری مطبوعات اســت 
که فاقد نیروی توانمند هســتند. همچنین 
مدیران رســانه های داخلی به ویژه رسانه ها 
   و روزنامه هــای بخش خصوصــی حاضر به 
هزینه کــرد امکاناتی نیســتند و همچنین 
فضای سیاســی اجــازه اعــزام خبرنگار به 

مناطق بحران زده را نمی    دهد.
او ادامه می    دهــد: در حال حاضر    با توجه به 

خاورمیانه،  تحولات 
بازتاب  آنچــه  هــر 
-حتــی  می    دهیــم 
رســانه هایی   کــه 
پشتوانه قوی دارند- 
ماحصل گزارش های 
یا  نیســتند  میدانی 
وابســتگی  دلیل  به 
بــه نســبت مطلق 
رســانه ها    به  ایــن 
رسمی،  دستگاه های 
نمی    توانند  چنــدان 

مورد اعتماد و مرجعیت باشــند، از این رو 
متأسفانه در منطقه ای      قرار داریم که هر روز 
با بحران و اتفاق های زیادی روبرو است، اما 
در داخل از منابع غربــی و یا گاه از برخی 
منابع عربی اســتفاده می    کنیم و این مساله 
برای کشــوری با ســابقه طولانی در عرصه 

رسانه بسیار تاسف آور است.
این فعال رســانه ای      با اشــاره بــه عملکرد 
رســانه ها    در گذشته و امکاناتی که برایشان 
فراهم بود، روایت می    کند: در گذشته مبنای 
کار رســانه ها    بر این بود کــه  در تحولات 
بیرونی، میزهای تخصصی داشــتیم.  یعنی 

خبرنگار حوزه خاورمیانه و یا خبرنگار حوزه 
نفت در خاورمیانــه، خبرنگار حوزه عراق و 
اســرائیل و خبرنگار حوزه کشورهای عربی 
یا مثلا خبرنــگار حوزه آفریقا، اروپا و حوزه 
آمریکا داشــتیم و هر کدام از اینها به شکل 
تخصصی با موضوع برخورد می    کردند و هر 
اتفاقی که رخ می    داد، این میزها برای رسانه 
خودشــان، روزانه اخبار مناســب را تهیه 
ایــن  و  می    کردنــد 
داشت  وجود  امکان 
تحــولات  در  کــه 
حتی  یــا  منطقــه 
جهانــی حضور پیدا 

کنند.
خوش چهــره ادامه 
شــاهدیم  می    دهد: 
که در گذشته اعزام 
به  حتی  خبرنــگار 
ویتنام هم داشــتیم 
اعزامــی  خبرنــگار 
به کمپ دیوید داشــتیم. مــا در تمام این 
ســال ها    که با جنگ خلیج فــارس، جنگ 
عراق و آمریکا، جنگ افغانســتان، تحولات 
در ســودان، تحولات در مصر، تحولات در 
ترکیه  و حتی جنگ آذربایجان و ارمنستان 
داشتیم،  ما چقدر خبرنگار به این کشورها 
فرســتادیم؟ چقدر حضــور میدانی در این 
وقایع داشــتیم؟ هــر آنچه بازتــاب دادیم 
از منابعــی بوده که از طریــق اینترنت در 
اختیارمان قرار گرفته است و این بسیار بد 

است.
او با اشــاره به مولفه های مهــم در بازتاب 

یک واقعه بیرونی بیان می    کند: ما مشــکل 
تســلط و یادگیری زبان را باید در تحریریه 
هایمان حل کنیم. یکی از مســائل مهم در 
اعزام خبرنگار تسلط بر زبان خارجی است. 
نکته بعدی اینکه، ما فاقد خبرنگار تخصصی 

هستیم. 
یک مثال می    زنم با شــروع مذاکرات ژنو در 
ســال ۲۰۱۵ که به برجــام انجامید، آقای 
حســن روحانی و آقای ظریف این امکان را 
فراهم کرده بودنــد تا خبرنگاران روزنامه ها 
   و ســایت های خبری به همراه تیم مذاکره 

کننده، به ژنو بروند. 
خیلی جالــب بود که خبرنگاران ما در آنجا 
یــک یا دو نفر بودند که زبان خارجی را بلد 
بودند و به موضوع ورود داشتند و هر آنچه 
در رســانه های داخلی بود، از منابع خبری 

دیگر بود. 
چــون خبرنگاران ما تخصصــی در موضوع 
نداشتند و  مشکل دیگر،  زبان خارجی بود. 
حتی در این شرایط که دولت این امکان را 
فراهم کرده بود و خبرنگاران می    توانســتند 
به این سفرها بروند ، اوضاع ما به این صورت 
بــود،  در حالیکــه الان دولــت به صورت 
گزینشی رسانه و خبرنگاران را همراه خود 

می    برد.
او در پایان یادآور می    شود: الان هم در بازتاب 
اخبار جنگ حماس و اسرائیل، منتظر اخبار 
و روایت فرانــس پرس و  یونایتد پرس، بی 
بی ســی هستیم یا العربیه و الجزیره را نگاه 
می    کنیم و از دل این رســانه ها    کشف رمز 
می    کنیم تا یک گزارش بی طرفانه یا نزدیک 

به واقعیت را منتشر کنیم.

گفت وگویی با »جلال خوش چهره« درباره میزان حضور رسانه ای ایران در وقایع منطقه ای 

وقتی در متن تحولات نیستیم

همدلی| طرح های انتقال آب از خلیــج فارس و دریای 
عمان به نقاط مختلف کشور چند سالی است که به عنوان 
یکــی از راهکارهای مواجهه با خشکســالی و تامین آب 
استان های   کم بارش مطرح است. با این حال این طرح به 
دلیا هزینه کلانــی که می  طلبد و همچنین مخالفت هایی 
 که به آن می  شود تاکنون اجرایی نشده است. با این حال 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفته است، با توجه 
به شرایط اقلیمی موجود در کشورمان، شیرین سازی آب 
خلیج فارس و دریای عمــان، بهترین راهکار برای تامین 

منابع آب پایدار برخی مناطق کشور به حساب می آید.
»علی ســلاجقه«، دربــاره موضع این ســازمان پیرامون 
طرح هــای انتقال آب از خلیج فــارس و دریای عمان به 
برخی استان های شرقی و مرکزی کشور توضیح داد: ایران 
از نظر کم آبی در آســتانه ها قرار گرفته است و نیاز داریم 
از منابع آبی بیشــتری برای مصــارف گوناگون بهره مند 
شــویم. در این میان با توجه به شرایط اقلیمی موجود در 
کشورمان، شیرین سازی آب خلیج فارس و دریای عمان، 
بهترین راهکار برای تامین منابع آب پایدار برخی مناطق 

کشور به حساب می آید.  
وی افــزود: تا امروز در تمام پروژه هــای مربوط به انتقال 
آب از خلیج فارس و دریای عمان به اســتان های مختلف 
کشور، ضوابط محیط زیستی رعایت شده است و هیچ کدام 
از این طرح ها بدون تایید گزارش ارزیابی زیســت محیطی 
توسط سازمان حفاظت محیط زیست اجرایی نشده اند. در 
آینده نیز حتما به گونه ای بر اجرای پروژه های انتقال آب از 
خلیــج فارس و دریای عمان نظارت خواهیم کرد که تمام 
مباحث محیط زیستی در حین اجرای این طرح ها رعایت 
شود و خوشبختانه تعامل مناسبی بین بخش های مختلف 

دولت در این زمینه وجود دارد. 
رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیســت خاطرنشان کرد: 
آنچه مورد انتقاد بسیاری از کارشناسان محیط زیست قرار 
دارد، انتقــال آب بین حوضه ای اســت کــه از نظر ما نیز 
راهکار پایداری برای جبران کمبود منابع آبی برخی نقاط 
کشور محسوب نمی شود، اما انتقال آب از منابع اقیانوسی 
و دریایی با انتقال آب بین حوضه ای متفاوت است و کشور 
ما در شرایطی قرار دارد که نیازمند شیرین سازی آب دریا 

و انتقال آن به برخی مناطق هستیم. 
معاون رئیس جمهور ادامه داد: براســاس برنامه ریزی های 
انجام شــده در دولت، در طرح های انتقال آب از پهنه های 
آبی جنوبی کشــور به فلات مرکزی و استان های شرقی، 
انتقال آب بیشتر از دریای عمان انجام خواهد شد، چراکه 
طبق مطالعــات انجام شــده، کیفیــت آب دریای عمان 
نســبت به خلیج فارس تقریبا شرایط مناسب تری دارد و 
هزینه های شیرین سازی و انتقال آب آن کمتر است. البته 
تمام پروژه های تعریف شده ذیل طرح انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان از نظر شــاخص های محیط زیستی 
بررسی می شود تا اجرای این پروژه ها به زیست بوم کشور 

آسیب نزند. 
ســلاجقه با تاکید بر این که تامین آب مورد نیاز مناطق 
مختلف کشــور ضرورتی اساســی اســت و انتقال آب از 
دریاهای آزاد نیــز راهکار پایداری بــرای جبران کم آبی 
برخی نقاط ایران محســوب می شــود، عنوان کرد: دولت 
مردمــی به دنبال تکمیل پروژه هــای انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان است، اما حتما در این پروژه ها تمام 
ضوابط زیســت محیطی براساس قوانین، دستورالعمل ها و 
آیین نامه های موجود و با نظارت ســازمان محیط زیســت 

رعایت خواهد شد.

وی در پاســخ به این ســوال که برای کاهش آسیب های 
ناشــی از بازگرداندن نمک های حاصل از شیرین ســازی 
آب به دریــا و احتمال به هم خوردن شــرایط اکولوژیکی 
بخش هایــی از خلیج فارس و دریــای عمان چه تدابیری 
اتخاذ شده است، اظهار داشت: خوشبختانه با یک شرکت 
دانش بنیان ایرانی به توافق رســیده ایم کــه بتواند برای 
پسماندهای حاصل از آب شیرین کن ها ارزش افزوده ایجاد 
کند تا لازم نباشد که بخش عمده ای از نمک ها را به خلیج 

فارس و دریای عمان بازگردانیم.
 اکنون این شــرکت را به نهادهای ذی ربط در استان های 
جنوبی معرفی کرده ایم تا در صورت تایید مطالعات نهایی، 

این کار انجام شود. 
رئیس ســازمان حفاظــت محیط زیســت در پایان تاکید 
کرد: در حال حاضر شیرین ســازی آب دریا در بســیاری 
از کشــورهای جهان انجام می شــود و همین حالا برخی 
کشــورهای عربی منطقه نیز از آب خلیج فارس و دریای 
عمان با این روش برداشــت می کنند. البته هر نوع فرآیند 
توسعه ای خســارت هایی را به دنبال دارد، ولی در تلاش 
هســتیم که با کمک شــرکت های دانش بنیــان داخلی، 
خســارت های ناشــی از اجرای طرح انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان بر محیط زیست  را به حداقل برسانیم.

ایده شیرین سازی آب خلیج فارس و دریای عمان

شاید آخرین راهکار باشد!

* نوع گزارشگری رسانه های 
ایرانی از تحولات منطقه به شکل 

واسطه ای      است
* رسانه های ایران هم از نظر 

مالی و هم از لحاظ نیروهای 
توانمندی  که بتوانند گزارش های 
میدانی در تحولات منطقه تهیه 

کنند، دچارمضیقه اند
* در واقع ما یا در حال ترجمه 
اخبار و یا کپی برداری از منابع 

خبری دیگر هستیم


